
  

التفاؤل وعلاقته بنمو ما بعد الصدمة لدى عينة من المتعافين  

 بمحافظة جدة COVID-19 من فيروس كورونا 
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لدى عينة   والتحقق من العلاقة بينهما  ،الصدمة دونمو ما بع  التفاؤل  معرفة مستوى  لى إ الحالية   الدراسة هدفت

  التفاؤل ونمو ما بعد الصدمة   متغيري   في   الفروق   قياسكما هدفت إلى  ،  من المتعافين من فيروس كورونا بمحافظة جدة

 
 
افية  الخصائص  لبعض  اوفق  ا متعافي  (  393)   الدراسة  عينة  بلغتو   ،( جتماعيةالنوع، العمر، الحالة الا )   الديموغر

فيروس   تمو   ،كورونامن  الدراسة،  بيانات  شاهين إعداد  من    التفاؤل   مقياس  استخدام   لجمع  وعبير    محمد 

  الباحثة   واستخدمت  ،( 2022)   وإبراهيم محمد أحمد    الصدمة ترجمة محمد  دنمو ما بع  ومقياس،  ( 2021شاهين) 

التفاؤل ونمو ما بعد الصدمة،    نتائج  وأظهرتالمقارن.    الارتباطي  الوصفي  المنهج الدراسة وجود مستوى مرتفع من 

  النتائج   أشارتو   ،ا بين التفاؤل ونمو ما بعد الصدمة لدى عينة الدراسةحصائي  إوكذلك وجود علاقة ارتباطية دالة  

 التفاؤل لدى عينة    في   اإحصائي    دالة   فروق   إلى عدم وجود
 
  بينما   ،العمر، الحالة الاجتماعية( )للنوع،    ا الدراسة وفق

وكانت لصالح الذكور، في حين لم    ، نمو ما بعد الصدمة وفقا للنوع  في   اإحصائي    دالة  فروق   وجودى  لإالنتائج    أشارت 

  ، بعدد من التوصياتا وفقا )للعمر، الحالة الاجتماعية(. وفي ضوء هذه النتائج تم الخروج  حصائي  إتظهر فروق دالة  

زمات والكوارث،  رشادية لتقديم الخدمات النفسية اللازمة وتعزيز الأمل والتفاؤل أثناء الأ تفعيل دور المراكز الإ   منها:

ودمج مفهوم نمو ما بعد الصدمة في الممارسة الإكلينيكية باعتباره    رشاد والعلاج النفس ي توسيع الخدمات في مجال الإ 

 فراد الذين تعرضوا لأحداث صادمة.نتيجة محتملة لدى الأ 
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This study aimed to reveal the level of optimism and post-traumatic 

growth among a sample of people recovered from COVID-19 in Jeddah, 

explore the relationship between optimism and post-traumatic growth, the 

study also aimed to measure the differences in optimism and post-traumatic 

growth according to some demographic variables (gender, age, marital 

status). The study sample consisted of (393) person recovered from COVID-

19. To collect the data,the researcher used the optimism scale developed by 

Muhammad Shaheen and Abeer Shaheen (2021) and the post-traumatic 

growth  scale translated by Muhammad Ahmed and Ibrahim Muhammad 

(2022).The researcher employed the descriptive correlational approach to 

the study. The results of the study showed a high level of optimism and post-

traumatic growth, as well as ,there is statistically  significant  correlation 

between optimism and post-traumatic growth among the study sample. The 

results also indicated that there were no statistically significant differences 

in optimism among the study sample due to (gender, age, marital status) 

while the results indicated that there were statistically significant differences 

in post-traumatic growth due to gender ,in favor to the males, while the 

results showed there were no statistically significant differences due to (age, 

marital status). In light of these results, a number of recommendations were 

made, including: activating the role of counseling centers to provide the 

necessary psychological services and enhancing hope and optimism during 

crises and disasters, Expanding services in counseling and psychotherapy 

and integrating the concept of post-traumatic growth into clinical practice 

as a possible outcome for individuals who have experienced traumatic 

events. 
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